

العجز المكتسب لدى الاطفال المعاقين بصريا

أ.م. د. عبد المحسن عبد الحسين خضير

جامعة البصرة / كلية التربية للعلوم الإنسانية (الإرشاد النفسي والتوجيه التربوي)

2021 - 2020

dr.aom1965@yahoo.com

مستخلص البحث

استهدف البحث الحالي بناء مقياس العجز المكتسب لدى الاطفال المعاقين بصريا. وتكون المقياس من (16) فقرة توزعت على اربع مجالات . وتعرف الفرق بين متوسط استجابات افراد عينة البحث ومتوسط المجتمع بالعجز المكتسب وتعرف الفروق ذات الدلالة الاحصائية بين افراد عينة البحث على وفق متغيري الجنس،(ذكور، اناث) والعمر، (10-14) عام. بينت النتائج وجود فرق بين متوسط استجابات افراد عينة البحث ومتوسط المجتمع ولصالح افراد العينة ولا توجد فروق ذات دالة احصائية على وفق متغيري الجنس والعمر لدى افراد عينة البحث بالعجز المكتسب. وأوصى الباحث بتوصيات للجهات المعنية واقترح بعض المقترحات للباحثين من بعده.

الكلمات المفتاحية : العجز المكتسب ، الاطفال المعاقين بصريا

Learned helplessness in visually disabled children

Ass.Pro. D. Abdul Mohsin Abdul Hussein Khudair

.2021 - 2020

dr.aom1965@yahoo.com

The current research aimed to build a measure of Learned helplessness in visually disabled children. The scale consisted of (16) items divided into four domains. The difference between the average responses of the members of the research sample and the average of the community with acquired disability is known, and the differences of statistical significance between the members of the research sample are known according to the variables of sex, (males, females) and age, (10-14) years. The results showed that there is a difference between the average responses of the members of the research sample and the average of the community and for the benefit of the sample members. There are no statistically significant differences according to the sex and age variables of the research sample's individuals with acquired disability. The researcher recommended recommendations to the concerned authorities and suggested some proposals for researchers after him.

key words : Learned helplessness , visually disabled children